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II baktóiak csatornája 
Hóolvadáskor, esős időben 

Baktó egy sártenger. Volt 
olyan időszak, amikor a 
ker tek egy részét víz borí-
totta. Ez egy igen kellemet-
len adottság, a mély fekvés 
mia t t nehéz a csapadékel-
vezető-árokkal egy tűrhető 
talajvízszintet kialakítani. 
A problémát csak tetőzi, 
hogy mióta kiépült a veze-
tékes vízhálózat, a Lakások-
ba bevezették a gázt, f ü r -
dőszobák épültek, s egyre 

Pénz 
és akarat 

szült felmérés szer int a 
baktóiak 72 százaléka vál-
lalja az áldozatot. Eszerint 
megindult a szervezés, elké-
szültek a tervek, s még ki-
vitelezőt is kerestek. Tavaly 

több a nagy vízfogyasztású év végén, amikor a lá kel-
automata mosógép, jelentő- lett volna írni a társulatba 
f e n megnőtt a szennyvíz való belépést, csak a csalá-
mennyisége. Hiába épültek dok egyharmada áll t kötél-
íi te rvra jznak mindenben nek. A társulat mep^lakítá-
megfeleló ülepító-szikkasz- sához viszont az érdekel tek 
tó aknák, mivel aaok teli több mint felének egyező 
vannak talajvízzel funkció- a k a r a t a 6 Z Ükséges. S hogy 
juka t sem la that jak el. Egy , . , . . . . „ 
kiadós mosás utáni zuhanyo- miért, e lemorzsolódás? 
zás ma is azt jelenti, hogy Ehhez a tervezett műsza-
kibuggyan a ezennylé az Id megoldás ad némi adalé-
aknákból. Könnyű elképzel- k o t A gravitációs, hagyo-
Tii, hogy a környezetükben mányos csatornát a nagy r o s i tanács építési és 'fe'özle-
lévő gyümölcsfák, szőlőlu- mélység, a körtöltésen való k , . m z t ó l v á n - k V P 7 e t ( S i p 
gasok, kerti vetemények átemelés költsége miat t a k e d e s ' o s z U l y a n a k v t í z e t o J e ' 
mi t szenvednek az itt lera- számítások szerint nem tud- Na0VPal Miklós elmondta, 
kódó mosószertől, é6 egyéb, ták volna megfizetni az i t t e - hogy a drágulást nem sza-
ji természettől idegen anya- niek. A Délterv olcsóbb bad a lakosságra terhelni 
goktól. Képletesen szólva az megoldást a jánlot t . A nyo- u a y a n ú e v 4 0 e z _ r f o r i n t f J 
i t t élő emberek a sa já t más alatti rendszerhez ki- U g ^ a , n " f y . 4 0 

szennyvizükben tocsognak. s e b b csőátmérő szükséges, «rdekeltsegi hozzajárulassal 
Újszegeden a Túzok ut- k i s melységben vezethető, s szervezzék, mint korábban 

cában és környékén már el- körülbelül feléből ki jön, Móravároson és Újszegeden, 
készült a presskan, nyomott ™ n t 3 hagyományos. Csák- A különbözetet a tanácsnak 

U ^ m S S a j L á € S : ^ Z , V a r hozzá kel] tenni, igaz er re 
Ímílottarn, h o g , k o r é b ó l Iádnak kell társulni, kis kö- legközelebb jövőre tudnak 
errefe lé Is hasonló gondok- zosségkent egyetértem. So- pénzt kiszakítani. Ennek el 

másik gond, senki sem tud-
ta megmondani mennyibe 
is kerül mindez az i t t lakók-
nak. Ugyanis az összeget az 
OTP előlegezi meg a társu-
latnak, s tizenöt éven ke-
resztül kell részletekben 
visszafizetni. A kölcsön 
mértéke attól is függ, hogy 
különböző tanácsi és víz-
ügyi támogatások mennyit 
tesznek ki az összegből, s 
mennyivel drágí t ja az a la-
posan megemelt hitelkamat. 

Az ellentmondások lát tán 
a napokban ú j r a egyeztették 
állásfoglalásukat az ér in-
tettek, s a r ra a megállapí-
tásra jutottak, bármily 
sok is a kérdőjel , minden-
képp meg kel l építeni a 
csatornát, az első ütemben 
a Vöröszászló utcáig. A vá-

lenére ez az ígéret olyan 

el kell kezdeni a megvaló-
sítás érdemi munkáit . 

ka i küzdöttek. A már nem i*3 3 nem akar ták vállalni. 
hasznait szikkasztóaknába hogy az o ker t jükön keresz- n c i „ j ^ t 

. . . tul vezessen a 6zomszed, s ' » beneztem. s masfel-ket h o g y n á , u k , e g v e n a g y ű j _ 
méter mélységben pállantot- tóakna. és a szivattyú. Bo-
tam meg a talajvizet. I t t nyolította a helyzetet, hogy Kovács Gábor * S/eeerii 
megoldódott a gond, de mi 3 műszakilag legolcsóbbnak v ( ? X e k ^ Ftódök l ö 
l « z Baktóban? ^ m ^ ^ u t l l S ^ ^ ü ü 3 

Különböző fórumokon fel- volna csatorna. Így 
m e r ü l t ha a tanácsnak tornával nem 
nincs is a r ra pénze, hogy az utcák portái, ha a másik 

válla-
lat a fejlesztési alapjából 2 

r en r i e lk^ó m U 1 Í Ó f ° r i n t t a l i a r u l hOZZá 
rencemezo a k ö l t > s é g e k h e 2 A s z e r v e z é s i 

egészet a s a j á t pénzén meg- utca felöli végszomszéd meg- k a s T ö S S r e P o T ? ^ m á 5 ö n í ^ 
oldja, a lakosság önerejére kötötte magát, s nem egye- Í S t t bogy a l a k S S 
támaszkodva, s a j á t érdeké- zett bele, hogy a ke r t i e . - . i L 
ben közműtársulatot hozhat „felségterületét" megsértsék, 
létre. Egy két és fél éve ké- kívül rekedtek volna. A 

.Meztelenek" a vetések 

Téli szarazsag 
Hiányzik a téli csapadék, szükséges vízmennyiséget. A 

az ország jelentős kiterjedő- mérések szerint az ország-
sú területein az ilvenkor b a n - 3 ^ f e l s ő f é l méte res su területein az ilyenkor r é t e g é n e k feltöltődöttsége 
szokásos nedvessegtarta- c s a k n a g y 0 n kevés helyen 
lomnak alig fele van a ta- éri el a 70-90 százalékos 
Jajban — ezt bizonyítja az a rány t ; a mezőgazdaságilag 
Országos Meteorológiai In- művelt területek döntő 
tézet mérése. 

Az elmúlt hetekben, hóna-
pokban jóformán alig ka-
pott nedvesség-utánpótlást a 
talaj . A vetések jelenleg is 
„meztelenül" telelnek, hóta-
karónak nyoma sincs a ha-
tárban. Az őszi vetésű gabo-
ná t ugyan a jelenlegi hő-

többségének a nedvesség-
tar ta lma 70 százalék a la t t 
van. Ez pedig jelentősen el-
marad a sokéves átlagtól. A 
január vége felé elvárható 
90 százalék feletti ér tékeket 
inkább csak a Bakony kör-
nyékén és a Vértes térségé-
ben mutat tak ki. Szeged— 

mérséklet nem veszélyezteti Szentes—Makó térségében 
— az erős fagyok szerencsé- 4 0 ^ százalékos a vízkészlet, 
r e eddig e lmaradtak —. ám A* előrejelzések egyelőre 
más lenne a helyzet, ha a n e m sok jóval biztatnak, a 
megfelelő hőszigetelést biz- következő napokban sem 
tositó bunda erős lehűlés várható jelentősebb meny-
ldején hiányozna a földek- n y i s é 8 ű csapadék, 
ról. Hí ján van a t a l a j a A mezőgazdászok szerint 
szükséges nedvességnek, már nagy szükség lenne a 
ami — a mezőgazdászok vastag hóbundára , amely 
szerint — tavasszal jelenthet nemcsak védelmet jelentene, 
ma jd gondot; akkor, amikor hanem segítené a ta la j víz-
a nö-.é. yek fejlődésnek in- készletének újratöltődését. 
dúlva a földből veszik fel a (MTI) 

igények szerint, még ha ez 
így drágább is, minden ut-
cában lesz csatorna, s az 
aknát , benne a szivattyúval, 
az utcán helyezik el. fgy 
kevésbé lesznek az embe-
rek egymás jóindulatára 
szorulva. Tehát ismét in-
dulhat a szervezés, az alá-
írásgyűjtés a belépésre. A 
baktóiakon múlik most 
már, hogy a kifogások je-
lentós részének orvoslása 
után tényleg akar ják-e , 
hogy megszabaduljanak 
legnagyobb gondjuktól, a 
szennyvíztől. 

T. Sz. I. 

Ülést tartott 
az MSZMP Politikai Bizottsága 

A Magyar Szocialista 
Munkáspárt Politikai Bi-
zottsága kedden ülést tartott . 
A testület megtárgyalta a 
politikai nyilvánosságról és 
a tájékoztatási törvény poli-
tikai irányelveiről szóló elő-
terjesztést. Megállapította, 
hogy a nyilvánosság kitelje-
sedése az utóbbi hónapok-
ban egybeesett ú j társadalmi 
szervezetek, pártok, a l terna-

tív tömörülések jelentkezé-
sével, amelyek természetes 
igénye, hogy véleményükkel 
megjelenjenek az országos 
nyilvánosság és a tömegtájé-
koztatás fórumain. Az 
MSZMP-nek is határozott 
törekvése és érdeke, hogy 
nyilvánosságot kapjanak az 
alkotmánnyal és a törvé-
nyekkel nem ellentétes néze-
tek. 

A Politikai Bizottság meg-
vitatta az MSZMP sajtópoli-
t ikájának elveiről és a pár t -
sajtó fejlesztéséről szóló ál-
lásfoglalás-tervezetet, s e 
napirendhez kapcsolódva 
foglalkozott a Népszabadság 
helyzetéről, a lap feladatai-
ról szóló jelentéssel, vala-
mint a Társadalmi Szemle 

(Folytatás a 2. oldalon.) 

Akadályozta-e az igazgató 
a vizsgálatot ? 

A szegedi népi ellenőrzési 
bizottság tegnapi ülésén ösz-
szegezte a taptsztalatokat , 
és először azt tisztázta, 
igaz-e az a vélekedés, amely 
széles körben elterjedt, hogy 
az igazgató akadályozta vol-
na az ellenőrök tevékenysé-
gét. A vizsgálatvezető Vályi 
László elmondta, hogy ami-
kor tavaly októberében elő-
ször mentek a Volánhoz, az 
igazgató, Kardos János be-
tegszabadságon volt és Élő 
Elemér megbízott igazgató 
fogadta a népi ellenőröket 
a vállalat többi vezetőjének 
jelenlétében. Segítséget kér-
tek a vizsgálat lefolytatásá-
hoz. Bár már akkor is fel-
merült, hogy ez az időpont 
több szempontból n cégnek 
nem alkalmas a különböző 
dolgok felderítésére. Amikor 
egy későbbi alkalommal 
mentek a Volánhoz az el-
lenőrök és az anyagokat 
kérték, megkérdezték tőlük 
a vállalat alkalmazottai, 
hogy mit keresnek ott. Aztán 
kaptak egy telefont, hagy-
ják abba a vizsgálódást. A 
tegnapi ülésen derült ki, 
hogy eközben a szinfalak 
mögött a szegedi neb elnö-
ke, Kalmár József és a me-
gyei elnök, Kakuszi László 
között heves vita zajlott. A 
megyei elnök leállította a 
szegedi neb-vezető akcióját. 
Később Kakuszi úgy nyilat-
kozott — és ez a mai na-
pig nem tisztázott —, hogy 
a vizsgálatot részlegesen és 
nem teljesen korlátozta. 
Mindenesetre a népi ellen-
őrök találkoztak egy olyan 
igazgatói levéllel, amely a 
Kakuszival való megbeszé-

Az elmúlt év végén bombaként hatott az a beje-
lentés, miszerint Szeged többszörösen kitüntetett vál-
lalatánál, a Tisza Volánnál, mérleghamisítást követ-
tek cl, és így lehetővé vált, hogy egyes vezetők több 
százezer forintos prémiumot vegyenek fel. A népi el-
lenőrzés a vizsgálatot még a múlt év októberében 
megkezdte, és az ellenőrzést december 29-én fejezte 
be. Ugyanis az ellenörök más bejelentést is feltérké-
pezlek, nevezetesen a Volán egyik részlegének, a 
nemzetközi i rodájának vezetői, megsértik a munkafe-
gyelmet, a vezetők fizetése aránytalanul több. mint a 
fizikaiaké, szabálytalanul jav í t jak a külföldi kamio-
nokat, és túl drágán vásárolták a cég részére Békés-
szentandráson a liorgásztanyát. 

lés alapján arra hivatkozott, 
a Volán dolgozóinak nem 
kell mindenre válaszolniuk. 
Egyébkent korábban a me-
gyei neb-elnök azt állította, 
hogy ez a parancsa a vizs-
gálatnak csak egy részére te Kakuszitól a 
ter jedt ki. A tegnapi meg- nak egy későbbi 
beszélésen egyébként szóba 
került, hogy egyéb, más mó-
don is akadályozták az el-
lenőrzést. 

Részt vett a tanácskozá-
son a Tisza Volán igazgató-
ja, Kardos János is, aki kö-
zel három évtizede a Csong-
rád megyei neb tagja. Az ő 
„olvastában" a történet a 
következőképpen hangzott 
el. A nyár közepétől no-
vember I-jéig nem dolgo-
zott, szabadságon, illetve 
beteg volt. Amikor bement 
a hivatalába, meglepődött a 
népi ellenőrök jelenlétén és 
felhívta Kakuszi Lászlót, 
hogy tisztázza a körülmé-
nyeket. Majd a jelenlévő 
népi ellenőröknek az t mond-
ta, a vizsgálattal vá r j anak 
egy darabig, akik — az 
igazgató szerint — ezt úgy 

Részvénytársaság bérlakások építésére 
Újszerű vállalkozásokba összkomfortos 1-4 szobás, pett vállalatok tőkéje a vál-

kezd szociálpolitikai ki- garázsos, bérelhető otthon Lalati vagyon része marad, s 
adásainak szintén tar tására felépítését tervezi. A Laká- megőrzi az értékét. Lehető-
a Dunai Vasmű; bérlakások sokat nemcsak a részvény- vé válik a lakásgazdálkodás 
és szálloda építését tervezi, társaságba tömörült vállala- iavítása, az albérleti d í jak 
azok üzleti hasznának egy tok, Intézmények dolgozói letörése. A korábbi"? ' 
részét szociálpolitikai jut- bérelhetik majd ki, hanem dolgozó ju tha t — előtakaré-
tatásokra fordí t ja . meghatározott időre bárki, s kossági kötelezettség nél-

Tóth Béla gazdasági igaz- 15 évi bennlakás után meg kül — korszerű otthonhoz, 
gatóhelyettes az (MTI tudó- is vásárolhatja. A bérleti d í j A szociálpolitikai ju t ta tá-
sí tójának elmondta, hogy egy részét vagy egészét szo- sok szinten ta r tásá t segíti a 
hamarosan megalakul a Du- ciálpolitikai támogatásként Dunai Vasmű szállodájának 
na Menti Regionális Lakás- — átvál la lhat ják a vállala- a felépítése is. A nagyválla-
építő Részvénytársaság, tok ls. A részvénytársaság a lat Dunaföldváron három-
amelynek a tagjai között — megalakulást követően azon- csillagos tranzithotel épí té-
az előzetes tárgyalások sze- nal megkezdi az építtetést, sét tervezi. A szálloda m ü -
r in t — a Dunai Vasmű mel- és jövőre már 150 összkom- ködtetésével gazdaságo-
lett ott lesz a Dunaújvárosi fortos otthont hoznak tető sabbá válhat m a j d a vasmű 
Városi Tanács, az OTP, a alá. munkásszállásainak és vál-
Papiripari Vállalat és a A Dunai Vasmű szakem- lalati üdülőinek a fertntartá-
BVM Dunaújvárosi Gyára, berei által kidolgozott la- sa, a szálloda színvonalához 
valamint a 26-os Állami káshoz juttatási koncepció- már nem illó felszerelés egy 
Építőipari Vállalat. A rész- nak több előnye van. A részét ugyanis azokban tud-
vénytársaság 4 év alatt 600 részvénytársaságba belé- ják majd hasznosítani. 

továbbították a szegedi neb 
vezetőjéhez. Kalmár József-
hez, hogy a direktor akadá-
lyozza az ellenörök tevé-
kenységét. Kardos elismerte, 
hogy vállalati érdekből kér-

vizsgálat-
időpontra 

való halasztását. Az elnapo-
lást nem azért szorgalmaz-
ta, mert félt volna a hiá-
nyosságok feltárásától. 

Nos végül is az ellenőrök 
elvégezték munká juka t an-
nak ellenére, hogy az aka-
dályoztatás körülményei tel-
jesen a mai napig nem tisz-
tázottak. A vizsgálat szerint 
olyan dokumentumok nem 
kerültek elő, amelyek a vál-
lalati eredmények tudatos 
manipulálását bizonyítanák. 
Ám a különböző bizonyla-
tok megbízhatatlansága kér-
désessé teszi a mérleg való-
diságát bizonyos területe-
ken. Szintén nem vet jó 
fényt egy többszörösen ki-
tüntetett cég munká já ra , 
hogy az ellenőrzés alatti a 
Volán kintlévősége 73 mil-
lió forint volt. Etikailag ki-
fogásolható az a tény, hogy 
a békésszentandrási hor-
gásztanyát, üdülőt mielőtt 
á tadták volna a fe lúj í tás 
után, a vállalat igazgatója 
családjával együtt több na - v 

pig használta. A direktor a 
960 forintos üdülési di ja t 
azért nem fizette be, mer t 
egyrészt bagatellnek tartot-
ta az összeget, másrészt a 
beosztottjai lebeszélték a dí j 
leszurkolásáról, de megígér-
te. hogy a tanácskozás után 
pótlólag kifizeti. Egyébként 
az igazgató határozottan ál-
lította, hogy az üdülőnek 
egyetlen kulcsa sincs a bir-
tokában, és a vezetők nem 
használták t ivornyákra a 
horgásztanyát. Ez az üdülő 
négyzetméterenként 39 ezer 
for in t jába került a Volán-
nak, noha az ma is csak 
részben közművesített . 
Ugyanakkor egy szegedi 
összkomfortos ú j lakás ára 
négyzetméterenként 20—24 
ezer fo r in t . . . 

II. M, 


